
Sprawozdanie stenograficzne
z rozpraw

g a l i c y j s k i e g o  S e j mu  k r a j o w e g o .

16. posiedzenie 3. sesyi IV. peryodu Sejmu ga l icy jsk iego
z dnia 8. lipca 1 8 8 0 .

Treść : D alszy ciąg petycyj, w niesionych do Sejmu. — Odczytanie petycyi W ydziału pow iatow ego w  Brodach 
i odesłanie tójże do W ydziału krajowego na w niosek p. W asilew skiego. — Interpelacya p. Ochry, 
m owicza do komisarza rządowego w przedm iocie przeniesienia rogatki w Drohobyczu. — Przem ów ie
nie p. M atkowskiego i odesłan ie  petycyi W ydziału pow iatow ego w Buczaczu do W ydziału krajowego 
W ybór deputacyi do N ajjaśniejszego Pana — Sprawozdanie kom isyi budżetowej w przedm iocie, 
utw orzen ia  drugiej posady adjunkta w krajowój szkole gospodarstwa leśnego we L wow ie. — Przy. 
jęc ie  wniosków kom isyi bez dyskusyi. — Sprawozdanie kom isyi budżetowej z pozycyi budżetu na r. 
1880 dla szkoły krajowej gospodarstwa leśnego we Lwowie. — Sprawozdanie kom isyi budżetowój z p e
tycyi towmrzystw rolniczych krakowskiego i galicyjsk iego o subwenoyie sta łe . — Przyjęcie wniosków k o . 
m isyi bez dyskusyi. — U sunięcie z porządku dziennego sprawozdania kom isyi drogowej. — Sprawozda
nie kom isyi lustracyjnśj o zarządzie funduszu propinacyjnego w roku 1879. — Pism o prezydyum o. k. 
Nam iestnictwa z załączeniem  okólnika do c. k. starostw, polecającego energiczne ściąganie za leg łości 
na rzecz funduszu propinacyjnego przypadających. — Cofnięcie wniosku kom isyi przez sprawozdawcę 
i podniesien ie tegoż przez p. hr. Gtolejewskiego. — Przem ów ienie komisarza rządowego i odstąpienie  

____________ od wniosku przez p. hr. G olejew skiego. —

Początek posiedzenia o godzinie 11. min. 
25 rano.

Przew odniczący : M arszałek krajow y JE .
Ludwik hr. Wodzicki.

Sekretarze : pp Alfons Czaykowski, Józef 
Jasiński, Jan  hr. Stadn icki i Turzański.

Obecnych posłów 106.

Ze strony c. k. Rządu: Radca dworu Filip 
Zaleski, w iceprezydent c. k. Namiestnictwa.

JE . hr. M a r s z a ł e k .  Ponieważ dosta te
czna liczba pp. posłów je s t zebrana, otwieram  
posiedzenie. Mam zaszczyt podać do wiadomości

W ysokiej Izby, że protokół z wczorajszego po
siedzenia został złożony w biórze sejmowśm i 
je s t przez 24 godzin do przejrzenia. Upraszam 
p, sek retarza  o odczytanie spisu petycyj.

S ekretarz p. Józef J a s i ń s k i  (czyta):

„Spis petycyj, 
pod dzień 8. lipca do Sejmu krajowego wnie

sionych.
442, Petycya, wniesiona przez p. Jasińskiego 

Frańclszka, w spraw ie zaniechania podwyż- 
szenia podatku gruntowego gminy Podhaj- 
czyki.

443. Gmina W etbiąż wyżny, prosi jak  wyżfcj,
@6
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444. Gmina Sopów prosi, jak  wyżej.
445. Gmina Gwoździec prosi, ja k  wyżej.
446. Gmina Gwoździec stary, jak  popzednio.
447. Gmina Peczeniżyn, jak  poprzednio.
448. Gmina Jabłonów , jak  poprzednio.
449. Gmina Iwanowce, jak  poprzednio.
450. Gmina Korszów, ja k  powyżej.
451. Gminy Liski, jako powyżej.
452. Gmina Oskrzesińce, jak  poprzednio.
453. Gmina Słobódka, jak  poprzednio.
454. Gmina W erbiąż niżny, jak  powyżej.
455. Gmina Zamulińce, jak  wyżej.
456. Gmina Kamionki lYielkie, ja k  wyżej.
457. Gmina Turka, jak  wyżej.
458. Gmina Matijowce, jak  wyżej.
459. Gmina Tłum aczyk, jak  wyżej.
460. Gmina Kołomyja, jak  wyżej — wszystkie 

powyższe petycje do komisyi podatkowej.
461. R ada powiatowa Sanok, przez p. Czarto- 

- ryskiego,r  o przyjęcie na fundusz krajow y
kosztów wykupna gruntów  pod kolej podkar
packą — do komisyi kolejowej.

462. K om itet obywateli, przez p. Romera, 
w spraw ie uzupełnienia sieci kolei podkar
packiej — do komisyi kolejowej.

463. W ydział powiatowy w  Skalacie, przez p.
Szczęsnego Koziebrodzkiego, o ograniczenie 
wolności dzielenia gruntów  w łościańskich— 
do komisyi administracyjnej.

464. W ydział powiatowy w Kosowie, przez p.
F r. Jasińskiego, prosi jak  wyżej — do ko 
misyi adm inistracyjnej.

465. Tenże sam W ydział, przez tegoż posła, o 
spowodowanie skuteczniejszego wykonywa
nia ustawy o ochronie własności polnej — 
do komisyi kultury  krajowej.

466. W ydział powiatowy w Kosowie, przez p.
F ranciszka Jasińskiego, w sprawie połącza- 
nia gmin, opłacających mniej niż 200 złt. 
podatków bezpośrednich — do komisyi 
gminnej.

467. Ten sam W ydział, w sprawie reformy 
szkół średnich — do komisyi edukacyjnej

468. Grocholska M arya i Chudoba Józefa, przez 
p Scipiona. o udzielenie im, jako akuszerkom  
szpitala lwowskiego, po jednej porcyi wiktu 
—■ do komisyi petycyjnej.

469. Jaroszyńska Józefa, kierow niczka ogródka 
freblowskiego, o subwencyą 1000 złt. — do 
komisyi budżetowój.

470. W ydział powiatowy w K ałuszu, przez p. 
W olfartjia, o ograniczenie Wolności dziele- I

nia gruntów  włościańskich — do komisyi 
administracyjnej.

471. Ten sam W ydział, przez tegoż posła, w 
przedmiocie fabrykacyi i sprzedaży soli — 
do komisyi adm inistracyjnej.

472. Ks. Hlebowicki K onstanty, przez p. Wol- 
fa rtha , o zapomogę z powodu pożaru — do 
komisyi budżetowej.

473. Ks. H ładyłowicz Ju lian , przez p. T u rzań 
skiego, o remuneracyą za udzielanie nauki 
re lig ii — do komisyi budżetowej.

474. Wydział powiatowy w Ropczycach, przez 
p. Tyszkiew icza, w przedmiocie ustaw y o 
ochronie własności polnej — do komisyi 
ku ltury  krajowej.

475. Gmina Krakowiec, przez p. B artm ańskiego, 
o zbadanie i uregulowanie fundacyi szpi
talnej tamże — do komisyi adm inistracyjnej.

276. Klebowicz Antoni, nauczyciel, p rzez posła 
Hoppena, o zaliczkę na płacę — do komi
syi budżetowej.

477. Członkowie gminy Rożniatowa, przez p 
Hoppena, o wyjednanie wolnego poboru su
row icy — do komisyi adm inistracyjnej.

478. U rząd gm inny Rożniatów, przez p. Hop
pena, o w strzym anie sekw estracyi za nale- 
żytości rządowe — do komisyi petycyjnej-

479. F in ik  Mikołaj, nauczyciel, przez p. Saw- 
czyńskiego, o przyw rócenie odjętego mu 
dodatku osobistego do komisyi eduka
cyjnej.

480. Nauczyciele szkoły ludowej w Busku, przez 
p. Sawczyńskiego, o dodatek drożyżniany— 
do komisyi budżetowej.

481. D aszkiew icz W ładysław , przez p. Alfonsa 
Czaykowskiego, o subwencyą celem k sz ta ł
cenia się w rzeźbiarstw ie — do komisyi 
budżetowej.

482. Wydział powiatowy Brody, przez p. W a
silewskiego, o wstrzymanie dalszśj budowy 
drogi zborowsko-załozieckićj.

P. W a s i l e w s k i .  P roszę o głos.

JE . hr. M a r s z a ł e k .  P . W asilewski ma
głos.

P. W a s i l e w s k i .  Ponieważ to je s t  rze 
czą niezwykłą, ażeby powiat petycyonował o 
w strzym anie budowy drogi, budującśj się w kraju 
i dotyczącój zarazem  wspólnych interesów  m a
łych m iasteczek, upraszam , ażeby petycya 1. 482, 
o w strzym anie dalszej budowy drogi zborowsko*
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załozieckiej, była tu taj odczytana, zwłaszcza, że 
je s t krótka i nie zajmie wiele czasu, a n a s tę 
pnie upraszam , ażeby petycya ta  odesłana zo
s ta ła  do W ydziału krajowego z poleceniem zda
nia spraw y na jednem z następnych posiedzeń 
Sejmu.

JE . hr. M a r s z a ł e k .  Najpierw poddaję 
pod głosowanie wniosek p. W asilewskiego, ażeby 
petycya 1. 482 była odczytana w Izbie. Upra
szam tych panów, k tórzy  przyjmują ten wnio
sek, ażeby petycya 1. 482 była w Izbie odczy
tana, aby zechcieli rękę podnieść (większość). 
Przyjęty; proszę więc p. sekretarza  o odczyta
nie tój petycyi.

Sekretarz p. Józef J a s i ń s k i  (czyta):

„W ysoki Sejmie!
Budowa drogi krajowćj ze Zborowa do Za- 

łoziec je s t w części skończona, a teraz ma być 
prow adzona od Olejowa ku Załoicom. Na mocy 
ustaw y obowiązującej, pow iat brodzki ma wy
właszczyć gruuta, pod tę drogę potrzebne.

Gdy pomiuiona droga nie je s t doprowadzo
na do m iasta Załoziec, przez k tóre prowadzi 
gościniec z Brodów do Tarnopola i Zbaraża, a 
tylko do pierwszej chaty odległych futorów ; gdy 
w ogóle droga ta  uie przynosi żadnego pożytku 
ani powiatowi brodzkiemu, ani naw et miastu 
Załoźce, już z tego względu, że me dochodzi do 
m iasta; gdy Iiada pow iatow a brodzka k ilkakro
tnie już upraszała Wysoki Sejm, aby droga z 
Biodów na Podkamień i Załośce do Tarnopola 
uznana została jako droga krajow a i budowa 
tój drogi, przez Wysoki Wydział krajow y w swo
im czasie proponowana, na później odroczoną zo
stała  ; gdy budowa właśnie co nadmienionej 
drogi, jak  św iadczą petycye okolicznych gmin i 
obszarów dworskich, jes t kw estyą żyw otną ca
łego powiatu ; gdy dokończenie budowy drogi ze 
Zborowa do Załoziec mogłoby mieć chyba d ru
gorzędne znaczenie i to tylko w takim  razie, 
gdyby pierwej droga z Brodów do Tarnopola 
zbudowaną została, bo bez tego najmniejszego 
pożytku budowa tój drogi nie przyniesie; gdy 
cały pow iat brodzki od dwóch la t opłaca składki 
na możliwe zbudowanie dróg dojazdowych do 
trzech  dw orców : w Brodach, Zabłotcach i Oży- 
dowie, gdy prócz tego opłaca również składki 
na zasilenie funduszu Jdo budowy szpitala po
wszechnego w Brodach ; gdy cały^ pow iat, do
tkn ięty  przez dwa la ta  klęską nieurodzaju, nie

przedstaw ia możności wyższego opodatkowania, 
a co Wysoki Sejm najlepiej ocenić je s t w s ta 
nie przy  uchwalaniu budżetu krajowego, zn a j
dującego się w analogicznem położeniu z bu
dżetami powiatowymi i gm innym i;

W ydział powiatowy brodzki uprasza, aby 
Wysoki Sejm raczy ł odroczyć budowę owego 
kaw ałka drogi zborowsko - załozieckiej, k tóry  
przechodzi przez terytoryum  powiatu brodzkie- 
go, aż do czasu, kiedy W ysoki Sejm raczy 
uchwalić budowę drogi krajowej z Brodów do 
Tarnopola, co sprawiłoby czasowo oszczędności 
tyle pożądane w budżecie krajowym, a w niczem 
ujmy by nie zrobiło drodze obecnie budującej 
się, k tó ra  i tak  nie ma dochodzić do Załoziec, 
powiat więc brodzki i same miasto Załoźce 
za  tym kawałkiem kilku kilometrów tęskn ić  
nie będzie, a  droga zborowsko - załoziecka ani 
zyska, ani s trac i na tem, czy będzie dochodzić 
do pierwszego futoru w Załoźcach, o pół mili 
od m iasta, czyli też pół mili dalej za tym fu 
torem .

Jako  dalsze poparcie prośby W ydziału po
wiatowego, o odroczeniebudowy drog. zborowsko- 
załozieckiej na terytoryum  powiatu brodzkiego 
do czasu późniejszego, przytoczyć należy i tę  
ważną okoliczność, iż Wysoki Sejm proponuje, 
aby sąd powiatowy w Załoźcach z wielu n ale- 
żącemi doń gminami przyłączony został do 
starostw a tarnopolskiego, a wyłączony ze s ta 
rostw a brodzkiego. Gdy jednak dukt drogi k ra 
jowej zborowsko - załozieckiej właśnie przecho
dzi przez tery torya gm in : Trościaniec w ielki, 
Czystopady i Załośce, a te  m ają być wyłączone 
z powiatu brodzkiego, byłoby tedy w ielką k rz y 
wdą dla ogromnej części reszty  podatkującej 
ludności powiatu brodzkiego, wysilać się obecnie 
na budowę drogi, z której ani jeden mieszkaniec 
okrojonego powiatu korzyści pośredniej czy bez
pośredniej ciągnąćby nie mógł.

Wysoki Sejm raczy przychylić się do po
wyższej prośby W ydziału powiatowego brodz
kiego, jako zastępcy do wysokiego stopnia zubo
żałej ludności przy dotkliwej klęsce nieurodzaju, 
tem więcej, iż prośba ta  jes t skierowana tylko 
do odroczenia wydatków, dziś dla opodatkowa
nych zupełnie niemożliwych. “

JE . hr. M a r s z a ł e k .  Był uczyniony 
wniosek, ażeby petycya 1. 482 została, odesłaną 
do W ydziału krajowego, jako komisyi, z polece
niem zdania spraw y jeszcze w ciągu tój sesyi.

*



Czy żąda kto głosu ? (Nikt). Kiedy n ik t głosu 
nie żąda, poddaję ten wniosek pod głosowanie. 
Upraszam  tych panów, k tó rzy  są za przyjęciem 
tego wniosku, aby petycya 1. 482 została ode
słaną do W ydziału krajowego, jako komisyi, z 
poleceniem zdania spraw y jeszcze w ciągu tej 
sesyi, ażeby zechcieli ręk ę  podnieść (większość). 
P rzyjęty .

S ekretarz p. Józef J a s i ń s k i  (c zy ta ):

483. Kuszniewicz Michał, przełożony obszaru 
dworskiego w Matkowie, przez p. Smolkę, 
o subw encyą 300 złt. na cele drogowe — do 
komisyi drogowej.

484. Schraufstetter M arya, akuszerka, przez p. 
Smolkę, o zapomogę -  do komisyi budże
towej.

485. Schafer Frańciszek, przez p. Smolkę, z uwa
gami celem zapobieżenia zubożeniu kra ju  i 
wywłaszczeniu właścicieli mniej-zych po
siadłości — do komisyi kultury  krajowej.

486. Zgromadzenie kilku oddziałów Towarzy
stw a gospodarskiego, przez p. Słoneckiego, 
przeciw  projektowanemu założeniu krajo
wego zakładu hipotecznego — do komisy1 
bankowej.

487. Gmina Zakluczyn nad Dunajcem, przez p. 
ks. K itrysa, o utworzenie tam że nowego 
sądu powiatowego — do komisyi praw ni
czej.

488. Starzew 'ska F ranciszka, przez p Romano- 
wicza, o zapomogę — do komisyi budże- 
towćj.

489. Komitet restauracy i cerkwi św. Ju ra  we 
Lwowie, przez p. ks. Korzyńskiego, o z a 
siłek 1.500 złt. — do komisyi budżetowej.

490. Gmina m iasta Złoczowa, przez p. W eso
łowskiego, o pożyczkę 7000 z łt. na koszta 
adaptacyi koszar dla wojska — do komisyi 
budżetowej.

491. W ydział powiatowy Buczacz, przez p. 
Matkowskiego, w przedmiocie fabrykacyi i 
sprzedaży soli — do komisyi adm inistra
cyjnej.

492. Ten sam w spraw ie wykupu gruntów pod 
kolej p o d k arp ack ą— do komisyi kolejowej.

493. Ten sam o podwyższenie opłaty od nafty 
z 2 na 4 złt. od 100 kilogramów — do 
komisyi górniczej

494. M arcinkiewicz Kazimierz, m aturzysta, przez 
p. Smolkę, o zapomogę celem udania się do
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szkoły dublańskiej — do komisyi budże
towej.

495. Gmina Chodorów, przez p. Czaykowskiego 
H ipolita, o przyjęcie konserwacyi drogi od 
dworca kolei przez miasto na fundusz k ra 
jowy — do komisyi drogowej.

496. W ydział powiatowy Jarosław , przez p. 
Czartoryskiego, o uwolnienie kas pożycz
kowych od ostemplowania kasowych ksiąg— 
do komisyi bankowej.

497. W ydztał powiatowy Nowytarg, przez p. 
Czartoryskiego, w sprawie kolei podkarpa
ckiej — do komisyi kolejowej.

J E  hr. M a r s  z a ł e k .  Je s t jeszcze inter- 
pelacya do p. K om isarza rządowego. P roszę p. 
sek re tarza  o odczytanie takow ej.

Sekretarz p. Jan  hr. S t a d n i c k i  (czy ta): 
„Interpelacya 

do
Jaśnie Wielmożnego c. k. Kom isarza rządowego.

Gminy Raniowice, Neudorf i Bolechowce 
udawały się z prośbą do W ysokiego c. k. Rządu 
względem przeniesienia rogatki w Drohobyczu, 
lecz nie doznały żadnego uw zględnienia i nie 
otrzym ały dotychczas żadnćj odpowiedzi.

Dzisiaj kto jedzie z Drohobycza na dwo
rzec płaci rogatkę, chociaż na most nie jedzie. 
Droga do dworca, stanow iąca część drogi rz ą 
dowej, je s t bezsprzecznie najgorsza w całym kraju .

Dawniej była rogatka kolo mostu nad rzó- 
k ą  Tyśmienicą, potem przeniesiono tę  rogatkę 
przed rampę kolejową, a teraz  od stycznia b. r. 
jeszcze bliżej m iasta, tak, że sąsiednie wy i wspo
mniane gminy, wjeżdżając swojemi własnemi dro
gami wprost do m iasta, muszą rogatkę opłacać, 
w skutek czego tak  miasto jak  i te gminy mają 
w ielką krzywdę.

Podpisani zapytują, czy to przeniesienie 
rogatki bliżej m iasta stało  się za wiadomością 
Wysokiego c. k. Rządu i czy W ysoki R ząd nie 
raczyłby ująć się za pokrzywdzonemi gminami 
jakoteż i miastem Drohobyczem — i nakazał 
przenieść rogatkę po za rampę kolejową, a przy
najmniej tam, gdzie w grudniu zeszłego roku 
istniała.

Ohrymcwicz, interpelant. Czaykowski, ks. 
K itrys, Fruchtm an, L ityński, Janko, Rożanowski, 
Popiel Michał, Zbrożek, Kuczkowski, Wesołow
ski, Radzikiewicz, Zatorski, W olfarth, Hoppen.“

z dnia 8. lipca 1880.
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JE . hr. M a r s z a ł e k .  Interpelaeya ta  b ę 
dzie doręczoną p. komisarzowi rządowemu.

P. M a t k o w s k i .  Proszę o głos.

JE . hr. M a r s z a ł e k ,  P. M atkowski ma
głos

P. M a t k o w s k i .  Wnoszę, ażeby petycya 
1. 493 W ydziału powiatowego Buczacz, o pod
wyższenie opłaty od nafty z 2 na 4 złt. od 100 
kilogramów, była odesłaną do W ydziału k ra jo 
wego z poleceniem zdania spraw y jeszcze w c ią 
gu tej sesyi.

JE . hr. M a r s z a ł e k .  Czy żąda kto gło
su ? (Nikt). Gdy n .k t głosu nie żąda, upraszam  
tych panów, którzy przyjmują ten wniosek, aże- 
by petycyą 1. 493 o podwyższenie opłaty od 
nafty odesłano do W ydziału krajowego z pole
ceniem zdania spraw y jeszcze w ciągu tej sesyi, 
aby zechcieli rękę podnieść (większość). P rzy 
jm y.

Przystępujem y do porządku dziennego. Na 
porządku dziennym jest najpierw  wybór depu- 
tacyi do Najjaśniejszego Pana z 5 członków zło
żonej. Czyli panowie mają już kartk i gotowe?

G o s y :  Nie.
JE . hr. M a r s z a ł e k .  Celem więc porozu

mienia się względem wyboru, przeryw am 'posie
dzenie na 10 minut.

(Po pauzie.)

Przystępujem y do wyboru. Na skrutatorów  
zapraszam  pp. posłów : Korytowskiego, S tan is ła 
wa Tarnowskiego, Łukasiewicza, Sanguszki, K ra
sickiego. Proszę pp. skrutatorów  o odebranie 
kartek,

(Skrutatorowie odbierają kartk i.)

Przerywam  posiedzenie aż do ukończenia 
skrutynium .

(Po przerw ie.)

Proszę o odczytanie rezu ltatu  skrutynium.

Sprawozdawca p. Stanisław  hr. T a r n o w -  
s k i (c zy ta ): Głosów oddanych było 92; abso
lutna większość je s t 47. P. ks biskup Stupnicki 
otrzym ał 83, p. Grocholski 82, Zyblikiewicz 76, 
ks. Czartoryski 77, ks. Sanguszko 47 głosów.

JE . hr. M a r s z a ł e k .  Zatem wszyscy ci 
panowie zostali wybrani.

Przystępujem y do drugiego punktu po
rządku dziennego, którym jest drugie czytanie ^  
przedłożenia W ydziału krajowego o utworzenie t 
drugiej posady adjunkta w krajowej szkole go
spodarstw a lhsowego we Lwowie.

Sprawozdawca komisyi budżotowej poseł 
Scipio.

Sprawozdawca p. hr. S c i p i o : (zaczyna 
czytać sprawozdanie z Allegatu 1. 98.)

Głosy: Prosimy o uwolnienie p. sprawo
zdawcy od czytania.

JE . hr. M a r s z a ł e k .  Je s t wniosek uwol
nienia p. sprawozdawcy od czytania. Upraszam 
tych panów, którzy przyjmują ten wniosek, aby 
zechcieli rękę podnieść (większość). Przyjęty.

Proszę o odczytanie wniosku komisyi.

Sprawozdawca p. hr. S c i p i o  (c z y ta ) :

J E  hr. M a r s z a ł e k .  Rozprawa o tw arta . 
Czy żąda kto głosu ? (Nikt). Gdy nikt głosu nie 
żąda, upraszam  tych panów, k tó rzy  przyjm ują 
wniosek komisyi, aby zechcieli rękę podnieść 
(większość). Przyjęty, Trzecie czytanie w tym 
wypadku nie jest potrzebne, ponieważ uchwała 
obejmuje tylko jeden wniosek.

Upraszam o następne sprawozdanie korni- 
syi budżetowej nad rubryką VII pozycyą 69 bu
dżetu na  rok 1880 „Szkoła gospodarstwa laso- 
wego we Lwo4vie.“

Sprawozdawca p. S c i p i o  (czyta:)

„Sprawozdanie 
komisyi budżetowej do budżetu krajowego na 
r  1880 do Rubr. VII. poz. 69. — Zasiłki dla za
kładów naukowych i wychowania publicznego.

Szkoła gospodarstw a lasowego we Lwowie.

Dochody:
Szkoła ta  subwencyonowana je s t przez c. k. 

Skarb P aństw a roczną kw otą 5000 złt.
Nadto na podstawie dotychczasowej prze-

„W ysoki Sejm raczy uchw alić:
Jako  pomoc naukową dla szkoły średnićj 

krajowej gospodarstwa lasowego we Lwowie, 
wstawia się w budżeta na rok 1880 i 1881 po 
złt. 800 rocznie, a to na płacę prowizorycznego 
drugiego ad junk ta; w ykreśla się zaś równie 
prowizorycznie na tych la t dwa po złt. 500 z 
płacy rocznej docentów tej szkoły. “
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ciętnśj frekwencyi, preliminuje W ydział krajow y 
i zgodnie z tćm komisya budżetow a za wpiso
we i czesne od uczniów na rok 1880 złt. 390 
(R. V III. poz. 18, 19, 20.) R ubryka dochodów 
w r. 1880 wyniesie zatem  złt. 5390

W ydatki :
W ydatki preliminuje W ydział krajow y na łącz
ną kwotę złt. 12.210, lecz komisya budżetowa, 
zbadawszy dokładnie stan i potrzeby szkoły 
gospodarstwa lasowego, zniża ten  prelim inarz do 
kwoty złt. 11.71'/, a to bez zmiany etatu  szkoły, 
lecz tylko z powodu, iż tymczasowo na r. 1880 
nie w yznacza płacy na jednego docenta w kwo- 
500 złt., a natom iast prow izorycznie w staw ia 
w tenże budżet płacę jednego adjunkta w kwo
cie 800 złt., odnośnie do sprawozdania swego 
o mianowaniu tymczasowym drugiego adjunkta.

Kwota w ten  sposób na w ydatki w r. 1880 
na 11.710 złt. przez komisyą preliminowana, 
porów nana z kw otą dochodów 5390 złt., oka
zuje niedobór na 6320 złt. do pokrycia z fun
duszów krajowych.

Budżet zatem  szkoły średniśj krajowej go
spodarstw a lakowego we Lwowie na r. 1880, 
k tóry  W ysoki Sejm uchwalić raczy, przedstaw ia 
się ja k  następuje

JE . hr. M a r s z a ł e k .  Rozprawa ogólna 
otw arta, czy żąda kto głosu ? (nikt). Gdy nikt 
głosu nie żąda, rozpraw a ogólna zam knięta, przy
stępujem y do rozprawy szczegółowej. Proszę 
p. sprawozdaw cę o odczytanie pojedynczych po
zy cyj.

Sprawozdawca p hr. S c i p i o (czy ta ): 

„W ydatki.
Szkoła gospodarstwa lasowego we Lwowie.

I. Płace nauczycieli.
a) Profesor fachowy, zarazem dyrektor 2560 zł.
b) D rugi profesor fachowy . 1740 „
c) Dwóch adjunktów (z których je 

den prowizorycznie) po 800 złt. 1600 „

JE . hr. M a r s z a ł e k .  Rozprawa otw arta, 
czy żąda kto g ło su ? (Nikt). Gdy n ik t głosu nie 
żąda, upraszam  o odczytanie drugiego ustępu.

Sprawozdawca p. hr. S c ip  i o (czyta):

„Siedmiu docentów.
d) M atem atyki i fizyki . 800 zł.
e) Łowiectwa . . . 100 „
f) Rysunków . . 400 „

do przeniesienia 1.300 „

z przeniesienia 1.300 „
g) Chemii . . . 300 „
h) Inżynieryi leśnej . . 300 „
i) S tylistyki . . . 300 „

k) Ekonomii politycznej i ad-
m inistracyi . . 200 „ 8300 z ł.“

JE . hr. M a r s z a ł e k .  Rozprawa otw arta, 
czy żąda kto głosu ? (Nikt). Gdy n ik t głosu nie 
żąda, upraszam  o odczytanie dalszego ustępu.

Sprawozdawca p. hr. S c i p i o  (czyta):

„II. Zasługi.
a) Dozorca . . . 300 zł.
b) Pomocnik dozorcy . . ISO „ 480 z ł.8

JE . hr. M a r s z a ł e k .  Rozprawa o tw arta ,
czy żąda kto głosu ? (Nikt). Gdy n ik t głosu nie 
żąda, upraszam  o odczytanie następnego ustępu.

Sprawozdawca p. hr. S c i p i o  (czy ta):

„III. K oszta administracyjne.
a) A sekuracya budynków i o- 

kazów . . . 4 5  zł.
b) Opał i oświetlenie . . 300 „
c) Potrzeby kancelaryjne . 200 „

d) Pomniejsze adm inistracyjne 195 „ 740 z ł.“

JE . hr. M a r s z a ł e k .  Rozpraw a o tw arta . 
Czy żąda kto głosu? (Nikt). Gdy n ik t głosu nie 
żąda, upraszam  o odczytanie dalszego ustępu.

Sprawozdawca hr. S c i p i o  (czyta):

„IV. P otrzeby naukowe.
a) Środki naukowe . 720 zł.
b) W ycieczki naukowe . 600 „
c) Ogród doświadczalny . 200 „ 1520 z ł .“

JE . hr. M a r  s z a ł e k. Rozprawa otw arta. 
Czy żąda kto głosu ? (Nikt). Gdy nikt głosu nie 
żąda, upraszam  o odczytanie następnego ustępu. 

Sprawozdawca p. hr. S c i p i o  (czy ta):

„V. Spłata  pożyczki.
K asie oszczędności X I i X II ra ta . 
w kapitale . . . 184 zł.
w odsetkach . . . 486 „ 670 z ł.“

JE . hr. M a r s z a  ł  e k. Rozprawa otw arta. 
Czy żąda kto głosu ? (Nikt). Gdy n ik t głosu nie 
żąda, rozpraw a zam knięta. U praszam  tych pa
nów, którzy przyjm ują dopiero co .odczytane 
ustępy podług przedstawionych przez komisyą 
budżetową cyfr, ażeby zechci-li rękę podnieść 
(większość). W szystkie te ustępy są przyjęte.



P. Jan  hr. S t a d n i c k i .  Wnoszę p rzy stą
pienie do trzeciego czytania bez czytania tej 
uchwały.

JE . hr. M a r s z a ł e k .  Je s t wniosek przy
stąpienia do trzeciego czytania bez czytania tej 
uchwały

Upraszam  tych panów, którzy są za przy
stąpieniem do trzeciego czytania bez czytania, 
aby zechcieli rękę podnieść (większość). P rzy 
jęto. Upraszam teraz tych panów, k tórzy  przyj
mują te w szystkie rubryki od 1. do V. w trze- 
ciem czytaniu, aby zechcieli rękę podnieść 
(Większość). Przyjęte.

Teraz upraszam o następne sprawozdanie 
lO O ^  komisyi budżetowej o petycyach Towarzystw  

rolniczych krakowskiego i galicyjskiego o za
siłki na cele tych towarzystw.

Sprawozdawca p. hr. S c i p i o (zaczyna 
czytać sprawozdanie z Allegutu 1. 100.)

P. hr. K r u k o w i e c k i .  P roszę o uwol
nienie p. sprawozdawcy od czytania.

JE . hr. M a r s z a ł e k .  J e s t  wniosek uwol
nienia p. sprawozdawcy od czytania. Upraszam 
tych panów, k tórzy  są za uwolnieniem, sp ra 
wozdawcy od czytania, aby zechcieli rękę pod
nieść (większość). J e s t  uwolniony. Proszę o od
czytanie wniosku komisyi.

Sprawozdawca p. hr. S c i p i o (c z y ta ) :

„Wysoki Sejm raczy uchwalić:
Tow arzystw o rolnicze krakowskie w K ra

kowie i Tow arzystw o galicyjskie gospodarskie 
we Lwowie, zasilane będą z funduszów kra jo 
wych po złt. 3000 rocznie każde, a to począw
szy od 1. lipca r. b .“

JE . hr. M a r s z a ł e k .  Rozprawa otw arta. 
Czy żąda kto głosu? (Nikt). Gdy n ik t głosu nie 
żąda, upraszam  tych panów, którzy przyjmują 
"Wniosek komisyi, ażeby zechcieli rękę podnieść 
(większość,) Przyjęty.

Z kolei następuje (czy ta ):

„Sprawozdanie komisyi drogowej o prze- 
jhA l. dłożeniu W ydziału krajowego i wniosku posła 

I* Abrahamowicza z projektem ustaw y drogowej i 
wniosku posła Jaworskiego o dojazdach kolejo
wych. “

Ponieważ od sprawozdawcy komisyi dro- 
gowćj p, Męcińskiego otrzymałem wiadomość,

16. P o s ie d z en ie

że nie może, z powodu oddalenia się ze Lwowa 
przybyć na dzisiejsze posiedzenie i że dopiero 
w nocy przyjedzie, dlatego ten  przedmiot musi 
spaść z porządku dziennego. Dalej z porządku 
dziennego następuje drugie czytanie przedłożę- 102*
n ia W ydziału krajowego o zarządzie funduszu 
propinacyjnego. Sprawozdawca komisyi lu stra 
cyjnej poseł Jasiński Fraóciszek.

W sprawie dotyczącej funduszu zarządu 
propinacyjnego nadeszło do Prezydyum  Sejmu 
pismo z prośbą, ażeby było podane do wiadomości 
Wysokiej Izby.

Sekretarz p. Alfons C z a y k o  w s k i  (czyta):

„Jaśnie Wielmożny Hrabio!
Sejm krajowy na posiedzeniu swem dnia 

5. lipca b. r. uchwalił, z okazyi załatw ienia zam 
knięcia rachunku funduszu propinacyjnego za 
r. 1878. rezolucyą wzywającą c. k. Rząd o wy
danie stosownych poleceń c. k. władzom admi- 
n ist racyjnym i skarbów} m, aby należytości, na 
rzecz funduszu propinacyjnego przypadające, jak  
najenergiczniej ściągały

W wykonaniu tej rezolucyi wydałem rów 
nocześnie załączone polecenie do c k. Starostów, 
k tóre proszę Waszej Exelencyi podać do wiado
mości Wysokiego Sejmu.

Racz W asza Exelencyo przyjąć przy tej 
sposobności zapewnienie o mojem wysokiśm po
ważaniu.

We Lwowie dnia 7. lipca 1880.
Potocki wł, r.

Odpis
okólnika c. k. Prezydyum N am iestnictw a z dnia 
7. lipca 1880 L. do w szystkich 6895 pr. ck. S ta 

rostów.
Z przedłożonych mi ostatnich wykazów 

zaległości czynnych funduszu propinacyjnego tak 
ogólnego, jako też funduszów pojedynczych m iast 
i m iasteczek, niemiłe powziąść musiałem prze
świadczenie, że Panowie S tarostow ie — z nieli- 
cznemi tylko wyjątkami pomimo kilkakrotnie pow
tarzanych gorących poleceń i pomimo w skazó
wek, udzielonych tutejszym i reskryptam i z dnia 
9. kw ietn ia 1879 L. 2880/pr. i 16. m arca 1880 
26 44/pr, nie zajmują się tą  spraw ą z tą  sp rę
żystością, jakiej koniecznie w ym aga jćj ważność 
dla kraju.

Zamiast bowiem zmniejszyć się zaległości, 
których ogólna kwota w kraju w ynosiła z koń
cem grudnia 1879, a zatćm  w niespełna dwóch

z dnia 8. lipoa 1S80. 447
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la tach  po zaprowadzeniu odnośnych opłat, p rze
szło 120.000 złt., (z których na powiat tam tej
szy przypadała kwota, wykazana tutejszym  r e 
skryptem  z dnia 16. m arca 1880 L. 2664/pr.) 
zw iększyła się jeszcze z końcem m arca 1880. 
z małymi tylko wyjątkami, skutkiem  niespłaca- 
nia i nieściągnięeia należytości, przypadłych do 

, zapłaty w dniu 1. stycznia 1880.
Ten nader niekorzystny stan  rzeczy, który 

już i Reprezentacyi krajow ej dał powód do z a 
żaleń, którym  niestety  nie mogłem odmówić 
słuszności, nie da się niczem usprawiedliwić, cze
go najlepszym dowodem nader korzystny rezu l
tat, osiągnięty w niektórych aczkolwiek nader 
nielicznych starostw ach jnp. w brzeżańkiem , czor- 
tkowskiem, gorlickiem , grybowskiem, nadwor- 
niańskiem, pilzneńskiem, rzeszowskiem, wado- 
wickiem i żydaczowskiem. Co w jednym po 
wiecie może być dokonane, może być osią
gnięte przy należytej gorliwości i sprężystości 
i w drugim.

Całe usprawiedliwienie, jak ie  w przew aż
nej liczbie wypadków przytaczane bywa dla wy- 
tłómaczenia w zrastającej kwoty zaległościowej, 
zasadza się na tem, że restancyonaryusze róż
nymi wybiegami udarem niają wdrożone przeciw  
nim kroki przym usow e, lub wydaleniem się 
w strony niewiadome czynią je zupełnie niemo
żliwymi.

Jakkolw iek nie zapoznaję trudności, jakie 
na tej drodze przedstaw iać się mogą 'władzom 
wykonawczym, wszelako ważność spraw y i jej 
dla kraju doniosłość nie pozwalają mi oboję- 
tnem patrzeć okiem na niepomyśny obrót, jaki 
wzięła w samym już zarodzie.

W zywam Pana Starostę, byś nie odkładając 
tej spraw y do późniejszej pory roku, do czego 
w danych okolicznościach nie ma powodu, p rzy
łożył się do energicznego ściągnięcia tych zale
głości, które w zrastając dotychczasowym trybem 
z czasem m usiałyby się stać rzeczyw iście n ie
ściągalnemu

Nie w ątpię, że sprężyste, choć z zachowa
niem przynależnego powadze urzędowej tak tu  
i spokoju — przeprowadzone postępowanie w kil
ku wypadkach, ułatw i Panu to zadanie o tyle, 
że wzbudzi w reszcie restancyonaryuszów  prze
świadczenie, iż na przewlekaniu uiszczenia tych 
należytości nie tylko nic nie zyskają, ale że ta- 
kiśm przewlekaniem narażają  się na niechybne 
przymusowe ściągnięcia takowych i połączone 
z takowńm przykrości.

W ykazy zmian w osobach szynkarzy, do 
których przedłożenia obowiązani są właściciele, 
a względnie dzierżawcy, praw a propinacji, po
dadzą Panu Staroście sposobność ocenienia już 
z góry, ażali osoba ustanowionego szynkarza da
je  gwarancya, iż nie rozchodzi się tu  o rozmyślnie 
z góry obliczone obejście obowiązujących prze
pisów, przez uchylenie się od opłaty propina- 
cyjnej.

Rozumie się samo przez się, że w danym 
razie zarządzić należy co wypada, celem zapo
bieżenia w drodze policyjnej podobnym n ad u 
życiom.

Z końcem września b. r. przedłożysz mi 
Pan S tarosta dokładny wykaz odnośnych zale
głości, podając przy każdej pozycyi szczegółowo 
powód, dla którego nie mogła być dotychczas 
ś-iągnięta.

Czyniąc Pana Starostę osobiście odpowie
dzialnym za ścisłe dopełnienie niniejszego pole
cenia, żywię tę nadzieję, że przedłożyć się m a
jący powyższy wykaz nie da mi powodu do tak 
ujemnych jak  obecne spostrzeżeń.

We Lwowie dnia 7. lipca 1880.
C. k. Nam iestnik 

Potocki w. r . “

JE . lir. M a r s z a ł e k .  P an  sprawozdawca 
ma głos.

Spraw ozdaw ca p. F rańciszek  J a s i ń s k i  
(zaczyna czytać sprawozdanie z alegatu  1. 102)

G łosy: Prosimy uwolnić p. sprawozdawcę od 
czytania sprawozdania.

JE . hr. M a r s z a ł e k .  Je s t wniosek, aby 
uwolnić p. sprawozdawcę od czytania spraw o
zdania. U praszam  tych panów, którzy się zga
dzają z tym wnioskiem, aby zechcieli rękę pod
nieść (większość). W niosek jes t przyjęty U pra
szam p. sprawozdawcę o odczytanie wniosku ko
misyi.

Sprawozdawca p, F rańciszek Jaśiusk i (czyta:)
„W yżej przytoczone okoliczności wskazują 

jasno, iż zachodzi konieczna potrzeba zaradze
nia złemu, przeto komisya lustracyjna w nosi:

Wysoki Sejm raczy uchwalić 
następującą rezolucyą : „Sejm wzywa c. k. Rząd 
o jak  najenergiczniejsza ściąganie wszelkich na* 
leżytości, ustaw ą o zniesieniu praw a propinaeyi 
na utw orzenie funduszu proppicyjnego przezna
czonych.11
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Komisarz rządowy p. F ilip  Z a l e s k i .  
Proszę o głos.

Spraw ozdaw ca p. F ranciszek J a s i ń s k i .  
Za pozwoleniem p. kom isarza rządowego, zaraz 
cofnę wniosek komisyi.

Szanowni P anow ie! Podobna rezolucya była 
przez W ysoką Izbę nie dawno uchwalona. W y
soki Rząd raczy ł uwzględnić tę  recolucyą i do
wiedzieliśmy się z pisma, dopiero co odczyta
nego, że JE . P an  Namiestnik wydał ostre ro z 
porządzenie do starostw  w tym  względzie. Są
dzę zatem, że uchwalenie po raz drugi takiej 
rezolucyi nie okazuje się potrzebnem, gdyż w obec 
rozporządzenia rządowego stałaby  się ona bez
przedmiotową.

JE . hr. M a r s z a ł e k .  Pan sprawozdaw ca 
cofa rezolucyą w imieniu komisyi lustracyjnej 
w obec oświadczenia a raczej pisma, k tó re W y
sokie c. k. Namiestnictwo nadesłało. Jeśli więc 
n ik t z pp. posłów nie podniesie tego wniosku, 
W takim  razie spraw a ta  załatw iona będzie bez 
głosowania.

P. hr. G o le  j e w s M. Podnoszę rezolucyą 
cofniętą przez komisyą, a to z tej przyczyny, że 
P an  kom isarz rządowy chciał zabrać głos i wy
jaśnić tę  sprawę.

J E . hr. M a r s z a ł e k .  P. kom isarz rządo
wy ma głos.

Komisarz rządowy p. F ilip Z a l e s k i .  Nie 
miałbym powodu zabierać głosu, skoro jest wnio
sek pana sprawozdawcy, aby cofnąć rezolucyę. 
Chciałbym tylko zwrócić uwagę W ysokiej Izby 
na tę  okoliczność, że rezolucya tej samej 
treści została uchwalona 5. t. m. Zdaje mi się 
więc, że powtórzyć ją  dzisiaj byłoby rzeczą zby
teczną, chyba tylko w takim  razie, gdybyśmy 
się byli do tej rezolucyi jeszcze nie zastosowali. 
Jeżeli jednak W ysoki Sejm uzna potrzebę po
wtórzyć dzisiaj tę  rezolucyą, nie będę m iał nic 
Przeciw  temu do powiedzenia.

P. hr. G o l e j e w s k i .  Po oświadczeniu 
P ana kom isarza rządowego cofani mój wniosek.

JE . hr. M a r s z a ł e k .  Porządek dzienny 
został w yszerpany. Sądzę, że komisye będą ko
rzy sta ły  z tak  krótkiego trw ania dzisiejszego

posiedzenia, aby w pracach swoich naprzód sig 
posunąć, bo bardzo mato już mamy czasu dla 
przedmiotów, które są do załatwione.

Następne posiedzenie ju tro  t. j. w piątek  
o godzinie 11. przed południem. Na porządku 
dziennym je s t (czy ta:)

1. Pierw sze czytanie wniosku posła M ajera 
w spraw ie klinik krakowskich.

2. Drugie czytanie przedłożenia W ydziału 
kraj. co do zm iany etatu  urzędników k ra jo 
wych. Sprawozdawca komisyi budżetowej poseł 
Smarzewski.

3. D rugie czytanie przedłożenia W ydziału  
krajowego w przedmiocie żądanego przez c. k. 
Radę szkolną k redytu  dodatkowego na rok 1879. 
Sprawozdawca komisyi .budżetowej poseł Sma
rzew ski.

4. Sprawozdanie komisyi drogowej o przed
łożeniu W ydziału krajowego i wniosku posła 
Abrahamowicza z projektem  ustaw y drogowej i 
wniosku posła Jaw orskiego o dojazdach kolejo
wych. Sprawozdawca poseł Męciński.

5. Sprawozdanie W ydziału krajowego, o 
udzielenie praw a do poboru opłat mytniczych i 
opłaty kopytkowego dla gminy Tarnopola i Ko
łomyi. Sprawozdawca p. Badeni.

(M ów i): Była uchw ala Sejmu, aby spraw y 
drobniejszej wagi, a mianowicie spraw y opłat 
m ytniczych i kopytkowego, przychodziły w prost 
z W ydziału krajowego do drugiego, czytania. 
P rzedłożenia W ydziału krajowegc dotyczące 
opłaty kopytkowego, są  wydrukowane i rozdane. 
Ponieważ jednak nastąp ił precedens, że dwie 
spraw y tego rodzaju zostały  odesłane do komi
syi administracyjnej, p rzeto  zw racam  uw agę W y
sokiej Izby na tę  okoliczność. Jeżeli n ik t nie 
uczyni wniosku, aby inaczej postąpić, w takim  
razie, stosując się do poprzedniej uchwały, sp ra
wę, dotyczącą kopytkowego, postawię odrazu do 
drugiego czytania. Czy żąda kto głosu ? (Nikt). 
Gdy n ik t głosu nie żąda, przedm iot ten  będzie 
załatw iony na porządku dziennym, dopiero co 
odczytanym.

Posiedzenie zamknięte.
Koniec posiedzenia o godzinie 12. m inut 30. 

przed południem.
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